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"Luceararul" erau înscrişi la Arta 
Actorului; poate pentru că, 
susţin ei, această meserie e 
"diferită de orice altceva": 
"Atunci când intri pe scenă te 
schimbi, eşti o altă persoană, 
trăieşti cu intensitate". Şi, în 
definitiv, cine nu s-a închipuit 
vreodată actor? Totuşi, ei doresc 
să facă teatru cu o inconştienţă 
şi o îndârjire care m-au speriat. 
Nimic din nesiguranta viitorului 
nu le umbreşte încrederea: 
"Principalul e să faci ce vrei, ce 
poţi cel mai bine". Este unul 
dintre motivele pentru care unii 
au trecut peste eşecul de la Stat. 
O parte va îngroşa, poate, 
numărul profesioniştilor medio
cri sau al şomerilor. Dar, dacă 
suma pe care urmează s-o 
plătească nu i-a descurajat, 
(probabil, pentru că îşi permit 
să o achite), incertitudinea mai 
puţin. Se pare că e atât de 
preţios pentru ei să fie pe 
scenă, încât temerea că s-ar 
putea să ducă toată viaţa o tavă 
de figurant păleşte. Deocamda
tă, aspiranţii la teatru cred că 
neaveniţii îşi vor da seama pe 
parcurs că nu au talent, ori vor 

fi sfătuiţi de dascăli să renunţe 
la timp. Le mai rămâne de spe
rat că salariile stimulează cali
tatea predării, iar faptul că pro
fesorii nu au asistenţi îi sileşte 
pe aceştia să se ocupe singuri 
de studenţi. Ceea ce nu ştiu ei 
este că în urmă cu trei luni a ter
minat la "Ecologică" o clasă pe 
la "conducerea" căreia s-au 
perindat de-a lungul celor patnt 
ani mai mulţi oameni de teatru; 
nici unul nu şi-a asumat până la 
capăt sarcina pedagogică şi, în 
consecinţă, tinerii au dobândit 
cunoştinţele teoretice minime şi 
tehnica din zbor. E adevărat că 
meseria se fură, dar . . .  Iată că nu 
întotdeauna talentul în meserie 
al anumitor profesori actori 
aduce după sine şi har ori 
interes la catedră. 
Chiar dacă nu toţi au recunos
cut, complexul studentului la o 
facultate particulară plutea în 
aer. Cei cu care am discutat 
spuneau că el vine pe linie 
familială, din ideile preconce
pute inoculate de matmii ce şi
au făcut studiile la stat. Dar, în 
ciuda încrederii vecine cu auto
sugestia, frustrarea lor - asuma-

tă - rămâne. Ea se datorează 
"cercului în care te învârţi", 
spunea cineva, "e o problemă 
de imagine publică". Experien
ta dovedeşte că talentul răzbate, 
în final, prin aceste desişmi. De 
curând, un absolvent de facul
tate privată, Vasile Toma, a luat 
al treilea premiu din carieră la 
Gala Tânărului Actor de la 
Costineşti. Dar, recunoaşte el cu 
tristeţe, i-a trebuit ceva timp 
până să înceteze să 5e ferească 
a-şi mărturisi provenienţa. 
Aşadar, dincolo de valoarea 
orelor de curs, prejudecata şi o 
etichetare din privire îi trans
formă în minoritate. 
După cum se vede, reuşita 
artistică mai depinde - în afară 
de talent - şi de capacitatea 
generaţiei de acum de a se 
lupta cu un statut gata 
confecţionat şi gata aplicat. 
Rămâne de văzut dacă, pe 
lângă pasiune, viitorii licenţiaţi 
ai acestor instituţii vor avea şi 
tăria de a continua. Dacă se vor 
desprinde vreodată de senti
mentul de "particulari". 
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septembrie. dată nu s-au adunat decât 
233 dintre cei care aveau dreptul să se prezinte. Mulţi 

dint�e ei şi-au petrecut majoritatea celor şapte ore în foaier. 
Conducerea în exerc�iu a prezentat un raport care a înfăţişat 
doar realizările UNITER. S-a trecut cu eleganţă peste 
nereuşite. Nerăbdători şi ocupaţi ,  uniteriştii au vorbit mai rnult 
între ei şi la telefoanele mobile. Un vot (mare dovadă de 
responsabil itate !) o propunea preşedinte UNITER pe Elena 
Ceauşescu şi "vice", pe Suzana Gâdea. 

Senatului UNITER. Iniţial buletinele de vot aveau patru rubrici, 
actori i ,  regizorii, scenografii şi "ceilalţi" având locuri rezervate 
proporţional cu numărul lor. Cornel Todea a propus ca, la 
ultima rubrică, să se mai acorde două locuri. S-a pus la vot şi, 
cu o majoritate de 1 90 la 40, a ieşit suplimentarea locurilor în 
Senat. 

După o veselă pauză, realesul pentru încă patru ani (al treilea 
mandat) Ion Caramitru nu a făcut promisiuni explicite. Ideea 
de bază a fost că UNITER e deschis oricăror proiecte dar, 
esenţial, iniţiatorii lor să-şi procure şi fondurile. Chestiunea a 
fost expusă aparent rezonabil. Numai că, dacă un ins face rost 
de bani pentru un proiect, de ce I-ar oferi UNITER şi nu I-ar 
edifica el singur ? Adică eu sau dumneata vrem să ne punem 
în scenă sau să ne traducem o piesă. Avem banii necesari ? O 
facem şi gata ! Propriul blazon al fiecăruia e la fel de onorabil! 
Doar nu e nimel}i tâlhar unmărit de Interpol, să nu iasă la 
lumină ! Nu s-a sesizat ciudăţenia; oameni obosiţi. 
Au unmat propunerile pentru cei 1 5  membri şi 4 supleanţi ai 
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Acum, bomba ! Cu tot votul clar, pe faţă, rezultatul a fost 
invalidat pentru că minoritarii înfrânţi au strigat foarte tare că 
numărul membrilor trebuie să rămână 1 5, iar subîmpărţirea 
trebuie abolită. Ceea ce s-a făcut. Paradoxal, majoritatea care 
votase suplimentarea de la 1 5  la 1 7  nu şi-a apărat punctul de 
vedere câştigat la vot. De ce ? Poate de lene ... S-au făcut apoi 
propuneri. Unele cam fistichii (oameni demult la pensie, evi
dent incapabil i şi fizic să susţin.ă o activitate pe patru ani, dacă 
Dumnezeu le mai dăruieşte acest răstimp). Membrii s-au 
despărţit cu sentimentul reconfortant al datoriei împlinite. 
Se pune întrebarea: dacă într-o chestiune minoră ca mărirea 
cu 1 5 la sută a numărului de senatori, se trece M o vorbă 
peste un vot zdrobitor, unde ni-s democraţii ? Ce metode 
sunt astea şi cum un respectabil ministru le poate accepta 
relaxat ? Pare un fleac, dar nu e. De fapt te-apucă groaza, 
monşer, groaza ! Horia Gârbea 
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